

حلقة نقاش

تغير المناخ والنزاعات: كيف يمكن للبرلمانات ضمان الصحة في أوقات الأزمات؟

الثلاثاء 26 آذار/مارس 2024، 14:30-16:00

مذكرة مفاهيم

لمحة عامة

يعد تغير المناخ والنزاعات من أكبر التهديدات التي تواجه البشرية في القرن الحادي والعشرين. ويعيش حوالي ربع سكان العالم في بيئات متأثرة بالنزاعات والنزوح والكوارث¹. ومع ازدياد آثار تغير المناخ وتناقص الموارد الطبيعية الحيوية، يتعرض السلم والأمن بشكل متزايد للتقويض. وبالمثل، فإن انعدام الأمن الناجم عن النزاعات يحد من قدرة الناس على التعامل مع الصدمات المناخية. وبينما تتصارع البلدان مع تهديدات تغير المناخ والنزاعات، تقوض الآثار الاجتماعية والاقتصادية السلبية لهذه الأزمات صحة السكان المحليين ورفاهيتهم.

ويخلق التقارب بين تغير المناخ والنزاعات وحالات الطوارئ الصحية وضعاً معقداً يجب معالجته من خلال نهج متكامل. ففي العديد من البلدان الأكثر تضرراً من تغير المناخ والنزاعات، تكون البنية التحتية الصحية غير كافية ويفتقر الناس إلى الرعاية الصحية الأساسية. علاوة على ذلك، تكون البلدان التي تعاني من النزاعات وتغير المناخ أقل قدرة على

¹ www.who.int/activities/accessing-essential-health-services-in-fragile-conflict-affected-and-vulnerable-settings

التعامل مع الأزمات الصحية، ما قد يزيد من انعدام الأمن ويؤدي إلى النزوح. وبحلول نهاية العام 2023، نرحب 114 مليون شخص على مستوى العالم بسبب النزاعات والاضطهاد والكوارث المرتبطة بالمناخ². وتحدث أكثر من 70% من الأمراض المعرضة للأوبئة و60% من وفيات الأمهات التي يمكن الوقاية منها في البيئات الهشة والمتأثرة بالنزاعات³.

ويتزايد الاهتمام العالمي بالروابط المتبادلة بين تغير المناخ والنزاعات والصحة. إذ خلال الدورة الـ 28 لمؤتمر الأطراف (COP28) للأمم المتحدة التي انعقدت في دبي، دولة الإمارات العربية المتحدة، تم تنظيم يوم مكرس لمناقشة موضوع بعنوان الصحة والإغاثة والتعافي والسلام لمعالجة الطبيعة المركبة لهذه التهديدات. ومن المعروف أن أفراد المجتمع الأكثر ضعفاً هم الأكثر تضرراً في حالات الأزمات. وهناك حاجة ملحة إلى حلول قوية وعادلة لحماية الصحة في سياق تغير المناخ والنزاعات، وخاصة بالنسبة لأولئك الأكثر عرضة للخطر.

وتتمتع البرلمانات بموقع فريد يسمح لها بضمان اتخاذ الأطر التشريعية ومخصصات الميزانية في بلدانها في الاعتبار الروابط بين المناخ والنزاعات والصحة. ويمكنها تعزيز البنية التحتية الصحية الأكثر قوة والقادرة على الصمود في وجه الصدمات والضغوط الناجمة عن الأزمات الإنسانية، ويمكنها تحميل حكوماتها المسؤولية عن ضمان حصول الفئات الضعيفة والمهمشة على الرعاية الصحية الأساسية حتى في مواجهة تغير المناخ والنزاعات، وحتى لو كانوا نازحين.

الأهداف

ستجتمع هذه الفعالية خبراء في تغير المناخ والسلام والأمن والصحة وممثلي المجتمع المدني والبرلمانيين من جميع أنحاء العالم لتبادل الأفكار حول أفضل السبل لضمان نتائج صحية إيجابية أثناء الأزمات. وستعتمد هذه الفعالية على نتائج سلسلة الندوات عبر الإنترنت للاتحاد البرلماني الدولي المكونة من ثلاثة أجزاء والتي تم اختتامها مؤخراً حول الصحة في حالات الطوارئ المناخية. وسلطت سلسلة الندوات عبر الإنترنت الضوء على تجارب البرلمانات في ربط المناخ والصحة في حالات الطوارئ، بما في ذلك في مرحلتها الاستعداد والاستجابة. وركزت أيضاً على تعزيز المبادئ الأساسية للإنصاف والقدرة على الصمود في سياق الطوارئ الصحية والمناخية.

² www.unrefugees.org/news/six-humanitarian-crises-that-impacted-refugees-and-displaced-communities-in-2023/

³ www.who.int/activities/accessing-essential-health-services-in-fragile-conflict-affected-and-vulnerable-settings



وستوفر هذه الفعالية منبراً للبرلمانيين لمناقشة التحديات والفرص لتعزيز نهج متكامل لمعالجة المخاوف المتعلقة بالمناخ والنزاعات والصحة على المستوى الوطني. بالإضافة إلى ذلك، ستحدد خيارات لبناء القدرة على الصمود على المدى الطويل لضمان حماية الصحة لجميع أفراد المجتمع أثناء الأزمات.

توجيه الأسئلة

بعد تقديم العروض التقديمية، سيتم تخصيص وقت لإجراء مناقشة تفاعلية وستتاح للمشاركين الفرصة لإلقاء كلمة.

ونشجع البرلمانيين على الإجابة على الأسئلة التالية:

- ما هي التحديات الرئيسية التي تواجه الحفاظ على الصحة في أوقات الأزمات؟
- كيف يمكن للبرلمانات دعم توفير الخدمات الصحية في سياق تغير المناخ والنزاعات؟
- كيف يمكن للبرلمانات أن تعمل مع ناخبها، وخاصة أولئك الأكثر ضعفاً، ومع المجتمع المدني لضمان الوصول العادل إلى الرعاية الصحية الأساسية في حالات الأزمات؟

الترتيبات العملية

إن هذه الجلسة التي تبلغ مدتها 90 دقيقة مفتوحة لجميع المندوبين المشاركين في الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي.

وسيتم توفير الترجمة الفورية باللغات الإنجليزية والفرنسية والإسبانية والعربية.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

Panel discussion

Climate change and conflict: How can parliaments ensure health during times of crises?

Tuesday, 26 March 2024, 14:30-16:00

Concept note

Background

Climate change and conflict are two of the greatest threats facing humankind in the 21st century. Nearly a quarter of the global population is living in settings affected by conflict, displacement and disasters.¹ As the impacts of climate change intensify and critical natural resources are diminishing, peace and security are increasingly being undermined. Similarly, insecurity caused by conflict limits people's ability to cope with climate shocks. As countries grapple with the threats of climate change and conflict, the negative social and economic impacts of these crises undermine the health and well-being of local populations.

The convergence of climate change, conflict and health emergencies creates a complex situation that must be addressed through an integrated approach. In many of the countries most affected by climate change and conflict, health infrastructure is insufficient and people lack access to basic healthcare. Furthermore, countries enduring conflict and climate change are also less likely to be able to cope with health crises. This can further heighten insecurity and drive displacement. By the end of 2023, 114 million people globally were displaced due to conflict, persecution and climate-related disasters.² More than 70% of epidemic-prone diseases and 60% of preventable maternal deaths occur in fragile and conflict-affected settings.³

Global attention on the interlinkages between climate change, conflict and health is increasing. At the 28th United Nations Climate Change Conference (COP28) in Dubai, United Arab Emirates, a thematic day entitled *Health, relief, recovery and peace* was organized to address the compounding nature of these threats. It is well known that the most vulnerable members of society are the most adversely affected in crisis situations. Robust and equitable solutions to safeguard health in the context of climate change and conflict are urgently required, particularly for those most at risk.

Parliaments are uniquely positioned to ensure that the legislative frameworks and budget allocations in their countries take into account the links between climate, conflict and health. They can promote a stronger health infrastructure that is resilient to the shocks and stresses created by humanitarian crises. They can hold their governments accountable for ensuring that vulnerable and marginalized groups have access to basic healthcare even in the face of climate change and conflict, and even if they are displaced.

¹ www.who.int/activities/accessing-essential-health-services-in-fragile-conflict-affected-and-vulnerable-settings

² www.unrefugees.org/news/six-humanitarian-crises-that-impacted-refugees-and-displaced-communities-in-2023/

³ www.who.int/activities/accessing-essential-health-services-in-fragile-conflict-affected-and-vulnerable-settings

Objectives

This event will bring together climate change, peace and security and health experts, civil society representatives and parliamentarians from around the world to exchange insights on how best to ensure positive health outcomes during crises. This event will build on the outcomes of the recently concluded three-part IPU webinar series on health in climate emergencies. The webinar series highlighted the experiences of parliaments in linking climate and health in emergency situations, including in both the preparedness and response phases. It also focused on promoting key principles of equity and resilience in the context of health and climate emergencies.

The event will provide a platform for parliamentarians to discuss challenges and opportunities for promoting an integrated approach to addressing climate, conflict and health concerns at the national level. Additionally, it will identify options for long-term resilience-building to ensure health is protected for all members of society during crises.

Guiding questions

Following the panelists' presentations, time will be allocated for an interactive discussion and participants will have the opportunity to take the floor.

Parliamentarians are encouraged to address the following questions:

- What are the major challenges for safeguarding health during times of crises?
- How can parliaments support the provision of health services in the context of climate change and conflict?
- How can parliaments work with their constituents, particularly those who are the most vulnerable, and with civil society to ensure equitable access to basic healthcare in crisis situations?

Practical arrangements

This 90-minute session is open to all delegates at the 148th IPU Assembly.

Interpretation will be provided in English, French, Spanish and Arabic.